

**POLAND SHELTER, HOUSING & ACCOMODATION SECTOR - CASH FOR RENT WORKING GROUP**  
**POLSKA - SEKTOR DS. MIESZKALNICTWA I ZAKWATEROWANIA –**  
**GRUPA ROBOCZA GOTÓWKA NA WYNAJEM**

MINUTES OF MEETING 27<sup>th</sup> of October 2023

NOTATKI ZE SPOTKANIA 27 października 2023

<b>Meeting details / Szczegóły spotkania</b>	
<b>Date and time</b>	27.10.2023 / 11:00 AM
<b>Co – lead</b>	IOM / Habitat for Humanity/IFRC
<b>Coordinators - Emails</b>	Altuna SOYLEMEZOGLU <a href="mailto:altuna.soylemezoglu@ifrc.org">altuna.soylemezoglu@ifrc.org</a> , Alicja SZCZUTOWSKA <a href="mailto:aszczutowska@habitat.pl">aszczutowska@habitat.pl</a> , Paulina KACZMARSKA <a href="mailto:pkaczmarska@iom.int">pkaczmarska@iom.int</a>
<b>Agenda</b>	
<b>EN</b>	
<ol style="list-style-type: none"> <li>1. Updates <ul style="list-style-type: none"> <li>- Partners updates (activities implemented and planned, key challenges)</li> </ul> </li> <li>2. Technical discussion <ul style="list-style-type: none"> <li>- Cash for rent Working Group ToR – discussion based on draft</li> <li>- Cash for rent technical recommendations – presentation of document for further discussion/revision</li> </ul> </li> <li>3. AOB</li> </ol>	
<b>PL</b>	
<ol style="list-style-type: none"> <li>1. Aktualizacje informacji <ul style="list-style-type: none"> <li>- Aktualizacja od partnerów – planowane i realizowane działania, wyzwania</li> </ul> </li> <li>2. Dyskusja techniczna <ul style="list-style-type: none"> <li>- Gotówka na Wynajem – ToR Grupy Roboczej, dyskusja dotycząca proponowanego dokumentu</li> <li>- Gotówka na Wynajem – rekomendacje techniczne: prezentacja dokumentu do dalszej dyskusji/ rewizji.</li> </ul> </li> <li>3. Inne</li> </ol>	
<b>Participants</b>	

NB	Name & Surname	Organisation	email
1	Altuna Soylemezoglu	IFRC	Altuna.SOYLEMEZOGLU@ifrc.org
2	Alicja Szczutowska	Shelter Sector	Aszczutowska@habitat.pl
3	Paulina Kaczmarska	Shelter Sector	Pkaczmarska@iom.int
4	Agnieszka Nosowska	Cash Working Group	anosowska@pcpm.org.pl
5	Magdalena Bubniak	Mudita	magdalena.bubniak@stowarzyszeniemudita.pl
6	David Dalgado	IOM	dadalgado@iom.int
7	Clionadh O'Keeffe	IRC	Clionadh.OKeeffe@rescue.org
8	Agnieszka Głusińska	Habitat for Humanity	Aglusinska@habitat.pl
9	Przemek Stachura	PCPM	pstachura@pcpm.org.pl
10	Ewelina Bosak	CORE	ewelina.bosak@coreresponse.org
11	Hanna Proszowska	PAH	hanna.proszowska@pah.org.pl
12	Kiba Yunusakhunova	IOM	kyunusakhuno@iom.int
13	Vitalina Kyrylovska	UNHCR	kyrylovs@unhcr.org
14	Yahor Ahiyeutsau	UNHCR	ahiyets@unhcr.org
15	Małgorzata Odolczyk	Ocalenie	malgorzata.odolczyk@ocalenie.org.pl

**Summary of discussions and agreements/ action points // Podsumowanie dyskusji / uzgodnione działania**

Agenda	Discussion / Dyskusja	Comments & Actions / Komentarze i działania
1.	<p><b>Partners Updates / Informacja o działaniach partnerów</b></p> <p><b>EN</b>  <b>HFH (Agnieszka):</b> We are starting our CFR project called Step into your home, working on criteria, procedures etc. We are also in the process of transition of the project lead, I will be responsible since January. Project aims to support Ukrainian refugees, with priority to vulnerable groups, to find suitable accommodation through supporting rental cost.  <b>CORE (Ewelina):</b> if any organization is interested/planning to implement in Podkarpackie, give us a heads up  <b>PAH (Hanna):</b> CfR is one of the components in our social inclusion programme implemented in Olsztyn. At the moment we have 40 HH, the support is slowly decreasing from 100% throughout 6 months of</p>	<ul style="list-style-type: none"> <li>•</li> </ul>

<p>support We are also helping to find apartments, schools, social inclusion etc. MEAL team will be conducting PDM soon for the first alumni of the programme, results will be shared. Payments are of reimbursement type, we are not a party of agreement</p> <p><b>IOM (Kiba):</b> we don't have and CfR programme but are working in partnership with HfH in the Step into your home project.</p> <p><b>PCPM (Przemek):</b> assistance for 6 months, we are looking for financing of the programmed next year, now it's coming slowly to an end. We will share our evaluations.</p> <p><b>UNHCR (Vitalina/Egor):</b> we are not implementing such programmes, but it's important meeting for us, as you are working in CC and towards independence and economic inclusion of refugees</p> <p><b>IFRC (Altuna):</b> we have 80 HH in Łódź, plus 150 HH is going on, but we just opened registration due to adjustments in budget. Project ends in Feb. We were targeting people living at Ptak center, but due to closure it was handled by PCK &amp; gov structure. For 90 HH it's done through PCK branches based on the list from municipality. We are providing full rental for 6 months, deposit, plus 300 euro for housing adjustment. If we extend this programme we will consider the gradual reduction of support. We will share our evaluations after they are completed.</p>	
<p><b>PL</b></p> <p><b>HFH (Agnieszka):</b> zaczynamy nasz program "Krok do domu", pracujemy na kryteriach, procedurami itd. Jesteśmy również w procesie zmiany lidera projektu, przejmę go ostatecznie od stycznia. Projekt ma na celu wsparcie uchodźców Ukraińskich ze szczególnym uwzględnieniem najbardziej wrażliwych grup, aby znaleźć najlepsze zakwaterowanie poprzez wsparcie finansowe w kosztach wynajmu</p> <p><b>CORE (Ewelina):</b> jeśli któraś z organizacji chciałaby/planuje wdrażać projekty w Podkarpackim, dajcie nam znać</p> <p><b>PAH (Hanna):</b> gotówka na wynajem jest jednym z komponentów naszego programu integracji socjalnej w Olsztynie. W tej chwili wsparciem objętych jest 40 gospodarstw domowych, wsparcie powoli jest zmniejszane ze 100% w ciągu 6 miesięcy wsparcia. Pomagamy także znaleźć mieszkania, szkoły etc. Zespół MEAL będzie wkrótce organizował monitoring po dystrybucyjny dla pierwszych uczestników, którzy już zakończyli udział w projekcie. Podzielimy się wynikami. Płatności mają charakter zwrotu kosztów, nie jesteśmy stroną umów.</p> <p><b>IOM (Kiba):</b> nie realizujemy programu gotówka na wynajem, ale pracujemy w partnerstwie z Habitat w projekcie „Krok do domu”.</p> <p><b>PCPM (Przemek):</b> wsparcie na 6 miesięcy, szukamy finansowania programu na przyszły rok, ponieważ aktualnie się powoli kończy. Podzielimy się ewaluacją końcową</p>	<ul style="list-style-type: none"> <li>•</li> </ul>

	<p><b>UNHCR (Vitalina/Egor):</b> nie realizujemy programu gotówka na wynajem, ale to dla nas ważne, aby was spotkać, ponieważ pracujecie w ośrodkach zakwaterowania zbiorowego wspierając rezydentów w osiągnięciu samodzielności oraz ekonomicznej integracji.</p> <p><b>IFRC (Altuna):</b> mamy w programie 80 gospodarstw domowych i kolejnych 150 jest także na liście, ponieważ właśnie otworzyliśmy rejestrację dzięki zmianom w budżecie. Projekt kończy się w lutym. Docieramy do osób mieszkających w centrum PTAK/Nadarzyn, działania zostały przejęte przez struktury PCK i rządowe. 90 gospodarstw domowych jest wspieranych przez oddziały lokalne PCK bazując na liście od władz samorządowych. Wspieramy gotówką na wynajem, 100% przez 6 miesięcy, depozyt oraz 300 euro na niezbędne naprawy. Jeśli program będzie przedłużony, wówczas rozważamy stopniową redukcję wsparcia. Podzielimy się wynikami ewaluacji.</p>	
2.	<b>Technical discussion</b>	
	<p><b>EN</b> <b>Cash for rent Working Group ToR – discussion based on draft</b> Presentation of the draft – later it will be shared with participants for comments</p> <ul style="list-style-type: none"> <li>• Frequency: once a month? Or more often but shorter?</li> <li>• Objective: technical, peer to peer, exchange of knowledge? Or something else? Guidance?</li> <li>• Strategic influence: platform to exchange?</li> <li>• Advocacy, building the national capacity and promote accountability towards affected population</li> </ul>	<p><b>PCPM (Przemek):</b> we could create comparison document like 5W where we could compare what every organization is doing, see similarities etc. with standardized questions. I could help with that.</p> <p><b>IOM (David):</b> I would be keen to know, in future, if you have more funding, what programming elements you would like to harmonise? Like duration? Transfer of value? Exit strategy?</p>
	<p><b>PL</b> <b>Gotówka na Wynajem – ToR Grupy Roboczej, dyskusja dotycząca proponowanego dokumentu</b></p> <ul style="list-style-type: none"> <li>• Częstotliwość: raz w miesiącu? Czy może częściej, ale krócej?</li> <li>• Cel: techniczna, wymiana doświadczeń, wymiana wiedzy? Czy inny? Rekomendacje?</li> <li>• Strategiczne wpływy: platforma wymiany?</li> <li>• Rzecznictwo, budowa zasobów na poziomie krajowym, promocja odpowiedzialności wobec dotkniętej kryzysem populacji</li> </ul>	<p><b>PCPM (Przemek):</b> moglibyśmy stworzyć taki dokument porównawczy jak 5W gdzie łatwo można by było porównać co każda organizacja robi, zobaczyć punkty wspólne. Powinien mieć zestandaryzowane pytania. Mogę pomóc w stworzeniu.</p> <p><b>IOM (David):</b> Chciałbym wiedzieć czy w przyszłości, jeśli będziemy mieli dostęp do finansowania, jakie elementy programu chcielibyśmy</p>

		zharmonizować? Np. czas trwania? Transfer wartości? Strategia zamknięcia?
	<p><b>EN</b></p> <p><b>Cash for rent technical recommendations – presentation of document for further discussion/revision – “Harmonised Scope of Intervention, Rental Assistance &amp; Occupancy Free of Charge TWG”</b></p> <ul style="list-style-type: none"> <li>• Do we need such guidelines? Would that be useful? Or do we create a base of knowledge where everyone could seek information and use it based on their own needs?</li> <li>• We will be sharing this document with you in minutes. This is your group and feel encouraged to share your thoughts.</li> <li>• Would such guidance be good for liaison/advocacy with donors?</li> </ul>	<p><b>CWG (Agnieszka):</b> we noticed that standardisation if multiple agencies are implementing similar programme, is very important and harmonised approach in terms of transfer of values and durations at least. Refugee community learns very fast about different approaches and it's for better accountability to ensure shared standards.</p> <p><b>IOM (David):</b> are there minimum standards for accommodation conditions? Yes.</p>
	<p><b>PL</b></p> <p><b>Gotówka na Wynajem – rekomendacje techniczne: prezentacja dokumentu do dalszej dyskusji/ rewizji “Harmonised Scope of Intervention, Rental Assistance &amp; Occupancy Free of Charge TWG”</b></p> <ul style="list-style-type: none"> <li>• Czy potrzebujemy takich wytycznych? Czy byłoby to użyteczne? A może stworzymy bazę wiedzy gdzie każdy może poszukać interesujących go informacji i wykorzystać je do potrzeb własnego programu?</li> <li>• Podzielimy się tym dokumentem razem z notatką ze spotkania. Czujcie się zaproszeni do udziału w dyskusji podzielenia się swoimi przemyśleniami</li> <li>• Czy takie wytyczne byłyby użyteczne do dyskusji z donatorami?</li> </ul>	<p><b>CWG (Agnieszka):</b> zauważaliśmy, że standaryzacja kryteriów interwencji jest bardzo ważna, jeśli mamy do czynienia z wieloma organizacjami realizującymi ten sam rodzaj działań. Zwłaszcza w przypadku długości trwania oraz transferu wartości. Informacje o programach szybko rozchodzą się wśród społeczności uchodźców i lepsze są zharmonizowane działania dla zachowania standardów oraz odpowiedzialności wobec beneficjentów.</p> <p><b>IOM (David):</b> czy mamy kryteria minimum dla zakwaterowania? Tak</p>
3.	<b>AOB / INNE</b>	

	<p><b>EN</b></p> <ul style="list-style-type: none"><li>• Homework: please review ToR. It would be great if we could finalise it during our next meeting. Also please review harmonized scope of intervention document &amp; please think if we should work on harmonized approach. We will discuss it next meeting</li></ul>
	<p><b>PL</b></p> <ul style="list-style-type: none"><li>• Praca domowa: prosimy zapoznajcie się z ToR. Byłoby rewelacyjnie, jeśli na najbliższym spotkaniu moglibyśmy je sfinalizować. Prosimy również, zapoznajcie się z dokumentem technicznym o zharmonizowanym zakresie interwencji i zastanówcie nad takim podejściem do programów gotówka za wynajem. Porozmawiamy o waszych konkluzjach na następnym spotkaniu</li></ul>
<p style="text-align: center;"><b>Next meeting 24 November 2023 / ONLINE ONLY</b> <b>Shelter Partners SharePoint link: <a href="#">Shelter, Housing &amp; Accommodation Sector Files</a></b></p> <p style="text-align: center;"><b>Następne spotkanie 24 November 2024 / ONLINE ONLY</b> <b>Link do ogólnodostępnego dysku SharePoint: <a href="#">Shelter, Housing &amp; Accommodation Sector Files</a></b></p>	